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«Korrontearen aurka doa Hernani Burujabe, egungo 
eredu indibidualistaren kontrakoa proposatzen dugu» 
Hiru urte beteko dira urrian Hernani Burujabe proiektua aurkeztu zutenetik. Ordutik, zortzi sektoretan jarri dituzte egitasmoak martxan, eta 
behin oinarriak finkatuta, «puntu interesgarri batera» iritsi direla diote Itsaso Lekuona Hernaniko Udaleko zinegotziak eta Ander Larretxea 
Bidea Herritar Taldeko kideak. 

ITSASO LEKUONA ETA ANDER LARRETXEA

 
Hiru urteko ibilbidea egin du Herna-
ni Burujabek. Zein da orain arteko 
irakurketa? 

ITSASO LEKUONA: Hasieran asmo bat 
besterik ez zen. Urrian beteko dira hiru urte 
aurkezpenetik, eta une honetan esan de-
zakegu errealitate bihurtu dela. Teoria eta 
bileretan aipatutakoak praktikara jaisteko 
aukera izan dugu, baina oraindik hasta-
penetan dago guztia. Hiru urte hauek oso 
aldakorrak izan dira, guztiz ezberdinak el-
karrengandik, eta orain puntu interesgarri 
batera iritsi gara. Esan dezakegu orain 
abiatzen dela Hernani Burujabe; egitura 
montatuta dago eta martxan jartzeko ga-
raia heldu da. 

ANDER LARRETXEA: Hernani Bu-
rujabe zer den azaltzeko momentuan la-
saigarria da zenbait proiektu jada martxan 
edukitzea. Orain arte askoz ere teorikoa-
goa izan da guztia, eta orain errazago ikus 
daiteke ari dela martxa hartzen.  
 
Asmoa da herritarren erpina izatea 
Hernani Burujaberen indargunea. 
Zein da egoera?

A. L.: Ez da lan erraza, ohitura aldaketa 
bat eskatzen duen erpina delako. Zortzi 
pertsonako talde bat ari gara lanean, ez 
dago gaizki, baina egoera idealetik urruti 
gaude oraindik. Herritarren artean ohitu-
ra aldaketa sustatzen ari gara, erpin hori 
proiektuaren motorra izatea nahi dugula-
ko. Auzoetako batzarrak ere, hein batean, 
helburu horrekin antolatu ditugu. 
 
Zer moduz funtzionatzen ari dira 
auzo batzarrak?

A. L.: Orokorrean, ondo. Inguruan naba-
ritzen dugu, lehenago ez bezala, jendeak 
sumatzen duela erabilgarria izan daitekee-
la. Zenbait bizilagunek auzoetako gabeziak 
konpontzeko aukera bat ikusi dute Herna-
ni Burujaben. Aurrerapausoak hor daude, 
baina oraindik herritarren boteretzea eman 
behar da. Garrantzitsua da herritarrak bo-
teretuta egotea Hernani Burujabe tresna 
modura erabiltzeko. 

I. L: Herritarrek parte hartzeko guneak 
ireki dira, orain behar dena da horiek be-

netan bere sentitzea eta erabiltzea. 
 
Eragile ekonomikoek eta  
Hernaniko Udalak osatzen dute 
triangelua. 

I. L: Hori da. Hiru erpinetan antzekoa da 
egoera: oinarriak jarri ditugu. Ekimen eko-
nomiko batzuk sortuta daude, eta martxa 
hartzen joan behar dute orain. Oso ha-
sieran daude, baina badaude. Udalaren 
kasuan ere antzekoa da egoera. Udalari 
etxekolan asko egitea dagokio, egitura eta 
lan egiteko modua aldatzetik hasita. Her-
nani Burujabek lan egiteko modu batzuk 
aldarazi ditu, behartu gaitu beste prakti-
ka batzuk lantzera, baina hasi besterik ez 
gara egin. Gainera, oraindik muga asko 
dauzkagu Hernani Burujabek eskatzen 
duen logikan lan egin ahal izateko.  

Udalaren partetik, agerikoa da 
apustu argi bat egin dela Hernani 
Burujabe proiektuaren alde.  
Zergatik da garrantzitsua halako 
egitasmo bat garatzea herrian?

I. L: Guretzat lehengo legegintzaldi er-
dian abiatutako prozesua izan zen, baina 
oso argi geneukan legegintzaldia gainditu 
behar zuela. Logika aldaketa bat suposa-
tzen du, borondate politikotik abiatzen di-
relako erabakiak. Berez burujabetza mahai 
batek hartutako erabakia ez da loteslea, 
baina Udalak konpromisoa hartu du aurre-
rapausoak ematen jarraitzeko. Hernanin 
bageneukan esperientzia, beste kontseilu 
batzuekin antzeko prozedurak jarri izan di-
tugu martxan, eta horrek ere laguntzen du. 
Erakundea transatlantiko handi bat da eta 
guri dagokigu eraldatzeko urratsak ema-
tea. Dena den, sakoneko aldaketak egite-
ke daude oraindik. 
 
Zer ereduren alternatiba da Hernani 
Burujabe? Zer da aldatu nahi dena?

A. L.: Sentsazioa da goazela galdu dugu-
na berreskuratzera. Nahi duguna da guk 
edukitzea erabakitzeko gaitasuna edo-

zein alorretan. Egungo sisteman dagoena 
onartzera behartuta gaudelako. 

I. L.: Aurkeztutako kanpainak ondo 
laburtzen du Hernani Burujaberen funtsa: 
negozioa bada, ez da eskubidea. Siste-
mak ez ditu herritarren beharrak berma-
tzen eta lehenesten. Merkatuaren logika-
tik ahalik eta gehien urrundu behar dugu, 
bide horretatik ez ditugulako herriarren 
oinarrizko beharrak aseko. Hein batean, 
korrontearen aurka doa Hernani Burujabe; 
oso eredu indibidualista du aurrean, eta 
gu kontrakoa proposatzen ari gara. Sus-
tatu den logikaren aurka aritzea eskatzen 
du horrek. 

A. L.: Energiarena da adibide argiene-
tako bat. Guk sortutako energiaren ehune-
ko jakin bat familia zaurgarriei bideratzea 
erabaki genuen. Hori guk erabaki dugu. 
Konpainia handi baten esku utziko bagenu 
ezezkoa izango zen erantzuna. 
 
Lehentasunak finkatzeko  
Burujabetzen Kontseilua sortu  
duzue aurten. 

A. L.: Bai. Aurten jarri dugu martxan Kon-
tseilua, eta orain proba batzuk egiten ari 
gara.

Ander Larretxea eta Itsaso Lekuona Burujabetzen Etxeko atarian.

Itsaso Lekuona: «Guretzat lehengo legegintzaldi erdian 
abiatutako prozesua izan zen, baina oso argi geneukan 
legegintzaldia gainditu behar zuela. Logika aldaketa bat 
suposatzen du, borondate politikotik abiatzen direlako 
erabakiak»
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I. L.: Orain artekoa sortze prozesua 
izan denez, sektore bakoitzak bere bidea 
egin du; bide desberdinak erritmo desber-
dinetan. Hori guztia bateratzeko beharra 
ikusi genuen, planifikazio bakar batean 
barnebiltzeko. Kontseiluan sektore guztie-
tako eta hiru erpinetako kideak daude, eta 
lehentasunak markatzeko funtzioa du. 

Beste kontu bat da proiektuek elkarren 
artean uztartzeko duten aukera. Hori sus-
tatzeko badago lanketa bat, ikusarazteko 
Hernani Burujaberen dimentsio ideologi-
koa. Ikusteko sektore baten burujabetza 
ezin dela ulertu bestearena gabe, zeharlerro 
asko gurutzatzen direlako. Garrantzitsua da 
hori ikusaraztea, balitekelako energia ko-
munitatearen beharra lehenesten duen nor-
bait ez konturatzea etxeetan ia esklabutzan 
ari diren zaintzaileak dauzkagula. 
 
Herriko eragileek garrantzi handia 
dute zuentzat, ezta?

I. L.: Bai, bai, ezinbestekoak dira. Amhe-
rreko kideekin, esaterako, zenbait lanketa 
jarri ditugu martxan proiektua euren ingu-
ruan sozializatzeko eta ulertarazteko. Ezin-
besteko ikuspegiak eskaintzen dizkigute 
pertsona zaurgarriengana errealki iristeko. 
Euskalgintzaren kasuan ere nahiko natura-
la izan da elkarlana, ez duelako zentzurik 
Euskal Herrian elikadura burujabetzari bu-
ruz gazteleraz aritzeak. Elkar lotzen diren 
borrokak dira, eta batak bestea entzunez 
ikastea dagokigu.

Horrekin lotuta, Hernani Burujabeko 
proiektu guztiek izan behar dute gutxiene-
ko oinarri bat. Oso ebidentea da zaintza-
ren bueltan emakumezkoak antolatu direla 
gehienbat, eta energiaren alorrean, berriz, 
gizonezkoak. Hori ezin dugu normalizatu eta 
proiektu guztiak zeharkatzen dituzten auziak 
etengabe lantzen jarraitu behar dugu. 
 
2023ko memorian azaldu  
zenuten proiektua ari dela lehen 
emaitzak ematen eta hernaniarren 
eguneroko bizitzan onurak  
ekartzen. Non eman dira  
aurrerapauso handienak?

A. L.: Proiektu indartsuenak energiaren, 
elikaduraren, monetaren eta zaintzaren ar-
loetan sortu ditugu. Hala ere, ez da erraza 
emaitza ona zer den definitzea. Izan ere, 
beste alor batzuetan agian oraindik ez dugu 
emaitza fisikorik lortu, baina inguruan zer-
bait mugitzen hasi da, eta ez da gutxi. 

I. L.: Datu zehatzetatik harago, kon-
tuan hartu behar da sortu duen eragina. 
Duela bi urte, adibidez, ezinezkoa zirudien 
merkatariek euren dendara itzuliko ez ziren 
hobariak eskaintzea. Pentsamendu aldake-
ta bat egon da; jada ez da norbere denda 
bakarrik, ingurukoekin sarea sortzea baizik. 
Udalarentzat askoz ere koherenteagoa da 
moneta baliatzea ekarpena egiteko, jarrita-
ko diru guztia Hernanin geratzen delako.

Egia da une honetan herritarrentzat 
tangibleagoak direla Hernani Burujaberen 
emaitzak, bertako ekoizleen produktuak 
erosteko toki bat dagoelako, bertan sor-
tutako energia jasotzeko aukera dagoela-
ko... Pauso handiak dira horiek. Hala ere, 
antolatzearen logika ulertzea ezinbestekoa 
da. Emaitza beste kontu bat da, neur-
tzeko modu ezberdinak daudelako. Ga-
rrantzitsua da beharrak identifikatzea eta 
gai horiek lehenengo aldiz jartzea herriko 

agenda politikoan. Horrela, merkatuaren 
logikatik ateratzeko tresnak sortzen jarrai-
tzeko aukera izango dugu. 
 
Burujabetzaren alorrean  
dabilen jendearentzat  
erreferentea bihurtu da  
Hernani. Nola bizi duzue hori?

I. L.: Egia esan, arduratik. Eguneroko la-
nean gabeziak ikusten dituzu, eta beldur 
puntu bat ematen dizu kanpotik errefe-
rente modura jartzeak. Askotan esaten 
dugu Hernanik badituela baldintzak ho-
rrelako prozesu bat abiatzeko, eta gaine-
rako herriei balio badie hortik tiraka bidea 
egiten hasteko, hala bedi. Hernanik herri 
mugimendu potentea dauka, oinarri mi-
litante handia du, parte hartzera ohituta 
dagoen jende asko... Horrez gain, boron-
date politikoa ere badago, eta herriak ta-
maina aproposa du proiektua garatzeko. 
Kanpotik galdezka etortzen zaizkigunean 
ezinbestekoa da azaltzea aurretik dagoen 
ibilbidea, benetan jakin dezaten nola iritsi 
garen ona. Zaila baita ezerezetik horrelako 
prozesu bat abiaraztea. 

A. L.: Niri ere zaila egiten zait errefe-
rente modura izendatzea. Ikusten dugu 
Hernani Burujabek martxa hartu duela, 

baina nire kasuan, herritar taldetik ikusten 
dut zenbat kostatzen den mugimendua 
sortzea. Aldi berean, edonori laguntzen 
badio, ongi etorria izango da. Izugarria 
izango litzateke inguruko herrietan honen 
aldeko apustu gehiago egiten hastea. 
 
Inguruan badira tankerako  
egitasmoak. Zer ikasi duzue  
horietatik? Elkar elikatzen dira 
proiektuak?

I. L.: Guk ez dugu ezer berririk asmatu. 
Lehenago bazeuden alor horietan lanean 
zebiltzan kooperatibak. Guk denak plan 
estrategiko bakarrean sartu ditugu elkar 
osatzeko eta egiteko modu bat herrian 
barneratzeko. Inguruko proiektuetatik 
asko ikasi dugu eta garrantzitsua da lor-
tutakoa partekatzea. Argi daukagu honek 
ezin duela Hernanin bakarrik geratu, ez 
dauka zentzurik, eskalablea izan behar du 
esparru handiagoetara. 
 
Zeintzuk dira Hernani  
Burujaberen hurrengo  
erronkak?

A. L.: Herritar taldetik sarea sendotzen 
jarraitu nahi dugu. Burujabetzen egune-

tik sare bat osatzea lortu genuen, baina 
ez diogu jarraipenik eman. Interesgarria 
litzateke auzoetako lanketak ugariagoak 
izatea. 

I. L.: Oinarriak jarrita daude eta herri-
tartze fasea behar du orain Hernani Bu-
rujabek. Jendeak bere egitea proiektua 
eta dinamika propioa hartzea. Horixe da 
erronka; ibili dadila eta ez dezala atzera-
pausorik eman. 

Ander Larretxea: «Guk 
sortutako energiaren 
ehuneko jakin bat familia 
zaurgarriei bideratzea 
erabaki genuen. Hori guk 
erabaki dugu. Konpainia 
handi baten esku utziko 
bagenu ezezkoa izango zen 
erantzuna. Nahi duguna 
da herritarrek edukitzea 
erabakitzeko gaitasuna alor 
guztietan»
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«Helburua da elikagaiak Hernanin ekoitzi, eraldatu, 
banatu eta kontsumitzea»

Herrilur elikadura kontsumo 
elkartea orain bi urte sortu zen 
Hernani Burujabe egitasmoaren 
barruan, eta bertako produktuak 
Izpizua kalean dagoen dendan 
saltzen dira. Gainera, salmenta 
puntu berri bat zabalduko dute 
Karabelekon.

OIHANA ARIZTEGI - HERRILUR

Hernani Burujabe herri proiektu bat da, 
herriko ehun ekonomiko, sozial eta admi-
nistratiboa barnebiltzen dituen trantsizio 
ekosozialerako alternatiba praktiko bat. 
Ardatz estrategikoetako bat elikadura 
da, eta horretarako sortu da Elikadura 
Sistema Iraunkor eta Burujabea. Herna-
niko lehenengo sektorea sustatzea eta 
ekoizpena handitzea da erronka nagusia 
eta horretarako elkarlana, nekazari be-
rrien formazio eta akonpainamendua eta 
lur berrien eskuratzea dira lan-lerro na-
gusiak. Produktu horiei irteera emateko 
Herrilur elikadura kontsumo elkartea sor-
tu zen, eta izen bereko denda jarri zuten 
martxan orain bi urte, Izpizua kaleko 13. 
zenbakian.

2023 urteak Herrilur dendaren kontso-
lidazioa ekarri zuen eta 2024an jadanik 145 
bazkide dira. Eskaintzen duen produktuen 
aukera geroz eta handiagoa da. Elikagai 
horien horniduraz Hernaniko Nekazari eta 
Abeltzainen Sustapenerako Elkartea (He-
nase) arduratzen da.

Besteak beste, nekazari eskolaren 
lehen edizioa izan zen 2023an. Bazterke-
ta egoeran dauden pertsonei formakuntza 
eskaini zitzaien. 29 pertsonek egin zuten 
formakuntzaren atalen bat, eta horietatik 
seik bukatu egin dute. Haietako lauk au-
rrez zehaztutako helburuak osorik bete di-
tuzte, eta beste bik, partzialki. Bost ikaslek 
ordaindutako praktikak egin dituzte Hena-
seren etxaldeetan, eta batek lana lortu du 
geroztik. Beste bat Karabelekon hasi da 
lanean. Gainerakoek jarraitzen dute ne-
kazaritzan eta abeltzaintzan profesionalki 
murgildu ahal izateko formakuntza gara-
tzen.

Herrilurrek hiru langile ditu eta horie-
tako bat Oihana Ariztegi da. Izpizua ka-
leko dendan jarduten dira lanean Amaia 
Fernández, Ibon Zapiain eta Oihana Ariz-
tegi bera. Gainera, bigarren denda baten 
irekieraren berri eman behar da, Karabe-
lekon izango dena. «Salmenta puntu berri 
bat izango da», aurreratu du Oihana Ariz-
tegik. «Karabelekok duen denda Herrilu-
rrek kudeatuko du». Maiatza aldera au-
rreikusten dute martxan jartzea. «Herrilur 
dendan eman ezin ditugun zerbitzuak ere 
bertan eskainiko ditugu. Beste produktu 
mota bat eskaintzeko aukera dago, beti 
ere bertakoa, eta Karabelekon ezin ger-
tuagokoa. Henase barruan dago eta ba-
razkiarekin gehiago lotutako eskaintza 

izango da, landareak eta kontserbak ere 
ez dira faltako». 
 
«Herrian zer produktu dauzkagun 
ezagutarazteko eta nekazarien 
produktu horiek salmenta puntu bat 
izan dezaten sortu zen Herrilur»

Herrilur azken hiru urteetan Hernaniko 
elikadura kontsumo elkarteak egin duen 
lanaren emaitza da. Henase elkartearekin 
batera, Hernaniko nekazariek eta abel-
tzainek osatzen dute: «Gure helburua da 
Hernanin bertan ekoitzi, eraldatu, banatu 
eta kontsumitzea. Gure dendan, bertako 
produktuak daude eskuragai, barazki eta 
fruituak, kontserbak, esnekiak, haragia, 
ogia, gozoak, edariak eta garbiketarako 
produktuak, besteak beste».

Poliki, pauso garrantzitsuak eman di-
tuzte azken bi urteetan, eta helburuetako 
bat proiektua herritarren artean geroz eta 
gehiago ezagutzea da: «Herrian zer pro-
duktu dauzkagun ezagutarazteko eta ne-
kazarien produktu horiek salmenta puntu 
bat izan dezaten sortu zen Herrilur». 

Ez da nolanahiko erronka aurretik du-
tena. Supermerkatu handiekin lehiatzea ez 
da erraza, baina indargune nabarmenak 
ditu Herrilurrek. «Saiatzen gara herritarrei 
ulertarazten bertako produktua osasun-
tsuagoa dela, eta horrek atzetik duen esa-
nahia eta filosofia. Hernaniko nekazariak 
eta abeltzainak laguntzen dituzu». 

Jendearen egoera ekonomikoaz balia-
tzen dira azalera handiko supermerkatuak, 
euren produktuak merkeagoak balira be-
zala salduz. Uste horrekin amaitu nahi du 

Herrilurrek. «Duela urtebete lanketa bat 
egin genuen prezioen alderaketa eginez, 
hipermerkatu haundietan aurkitu daitez-
keen barazkien, fruituen prezioekin, eta ez 
dago apenas alderik. Gainera, produktu 
batzuk merkeago ditugu. Denda txikien 
eta handien prezioen artean alde gutxi 
dago». 

Hernaniko produktuetan jartzen den ira-
bazi marjina Herrilurren txikiagoa da. «Hori 
nahi dugu bultzatu, bertako produktuaren 
kontsumoa eta ekoizleak ere lagundu». Ba-
serritik dendara dator produktua eta zuze-
nean kontsumitzailearengana doa, Herrilur 
da bitartekari bakarra. «Goizean etortzen 
da dendara baserritarra eta ezin baldin 
badu gu hurbiltzen gara baserrira».

Herrilur orain bi urte martxan jarri ze-
netik lan egin dute zerbitzu onena eskain-
tzeko, eta Oihana Ariztegik azpimarratzen 
duenez, lan horren emaitzak hasi dira aza-
leratzen: «Poliki doa. Ikusten dugu geroz 
eta jende gehiago datorrela erostera. Be-
zero berriak lortu ditugu, proiektuan inte-
resa erakusten dutenak ere bai».

Horietako batzuk bazkide egin dira 
eta bazkide izateak dakartzan abantai-
len onuradun izan dira. «Proiektuan eta 
elkartean parte-hartze hori da abantaila 
nagusia, eta hori garrantzitsua da. Dendari 
begira erosketa bakoitzak %5eko deskon-
tua izaten du. Bazkide izateko kuota bat 
ordaindu behar da, 60 euro urtean, eta bi 
zatitan kobratzen dira (urtarrilaren 30ean 
eta uztailaren 30ean). Talde eragileko era-
bakiguneetan parte-hartzeko aukera dute 
bazkideek, eta noski Hernani Burujabe 
proiektuko parte ere bada».

«Proiektua sendotzen ari da, baina 
bi urte oraindik denbora gutxi da. 
Jendeari ezagutaraztea  
garrantzitsua da»

Proiektua herritar guztiei dago zabalduta 
eta gazteengana gehiago iristea da beste 
helburuetako bat. «Helduak etortzen dira, 
30-35 urtetik gorako bezero eta bazkideak 
badira, eta hortik beherakoak egon arren, 
aurkitzea zailagoa da. Erosleak ez diren 
bazkideak ere baditugu, laguntza eskain-
tzen digutenak. Bazkide ez diren erosleak 
ere bai, noski». 

Bi urtetan proiektua sendotze bidean 
dago oraindik eta erroak botatzen ari dira. 
«Animoak ez dira falta, zaila izaten da, bai-
na poliki-poliki aurrera goaz. Talde eragi-
leen artean eta langileen artean giro ona 
dago. Prest gaude lanean jarraitzeko».

Elikadurari dagokionean, badago su-
kaldaritzarekin lotuta paper garrantzitsua 
hartu duen egoitza: Bertatik Sukalde 
Zentrala. Herrilurrek Henase-ren eta Ber-
tatik-en arteko zubi lana egiten du. Gero 
ere menu zerbitzuaren jasotze puntu bat 
Herrilur denda da. Hernani Burujabek 
irailean jarri zuen martxan Hernaniko Su-
kalde Zentrala, eta bertara eramaten dira 
Henaseko tokiko produktuak eta han eral-
datzen dira. Sukalde zentrala, besteak 
beste, tuper zerbitzua eskaintzen hasi da: 
«Guztira, sei pertsona ari dira lanean su-
kalde zentrala kudeatzen duen Bertatik 
enpresan. Banaketa zerbitzua ere abian 
da, eta hor ere langile bat hasi da. Furgo-
neta isotermiko bat ere erosi dute, elikagai 
zerbitzu horretan baliatzeko».

Herrilur denda Izpizua kalean dago eta dagoeneko 145 bazkide ditu.
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«Zaintza eskubide bat izatea nahi dugu, dauzkagun 
beharretara egokitzen den eredu bat sortuz»

Zaintzaren garrantziaz, beharraz eta une honetan Hernani Burujabe 
aurrera eramaten ari denaz hitz egin du Miren Aranguren Etxarte 
Eltzekoa taldeko kideak. Argi adierazi du zein den zaintza arloaren 
asmoa: «Helburua da zaintzarako eskubide unibertsala bermatzea 
eta zaintza lanen banaketa justu bat egitea, zaintzaileen aitortza eta 
haien lanaren duintzea lortzeko», 

MIREN ARANGUREN ETXARTE - ELTZEKOA

Zaintzan ere fokua jarri du hasieratik Hernani 
Burujabek, izan ere; «zaintzen krisi bat bizi 
duen gizartea garela ulertuta», zaintzen de-
mokratizaziorako estrategia abiatu du, toki-
ko zaintza sistema publiko komunitarioan ar-
daztuta. «Helburua da zaintzarako eskubide 
unibertsala bermatzea eta zaintza lanen ba-
naketa justu bat egitea, zaintzaileen aitortza 
eta haien lanaren duintzea lortzeko», azaldu 
du Miren Aranguren Etxarte Eltzekoa taldeko 
kideak. Eta horretarako, zenbait arlo edota 
talde sortu dira Hernani Burujaberen zain-
tzaren baitan; horietako bat da Auzozain-
tza, bakardade egoeran dauden adineko 
pertsonei zuzendutako akonpainamendu 
programa, hain zuzen. Eta zainduta egoteaz 
gain, bizitza modu autonomoan egitea bila-
tzen du sare horrek, bizi diren komunitatean 
lotura gal ez dezaten laguntzeko. Elkarbizi-
tza, zahartzaro aktiboa eta birgizarteratzea 
sustatzen ditu programak, pertsona horien 
harreman afektiboei zein harreman sareei 
arreta berezia jarriz. Halaber, egoera zaur-
garrian dauden zaintzaileen lan baldintzak 
duintzeko helburuz, adineko pertsonen bi-
delagun izateko hitzarmena sinatu da Mai-
telan zaintza kooperatibarekin, laneratzeko 
eta euskalduntzeko formakuntzak eskainiz 
lanaldiaren barruan.
 
Eltzekoa taldea, errotik

Era berean, zaintzaren inguruko haus-
narketa sustatu eta sektore honetako es-
trategia gidatzeko, herritar talde bat ere 
martxan jarri da, Eltzekoa taldea izenekoa. 
Gogoetarako talde bat izatetik, ekintzak 
antolatzera igaro da taldea, eta, besteak 
beste, Zaintza Eguna antolatzeko ardu-
ra hartu zuen. Taldearen eginkizunak eta 
xehetasunak elkarbanatu ditu Arangure-
nek: «Eltzekoa taldean parte hartzen dugu 
herrigintzan, munizipalismoan, osasun 
ikuspegian, eta baita zaintzaren inguruan 
lanean ibili garenok ere. Perfil askoko lan-
keta bat zegoen eta hausnarketa horretan 
gorpuztu zen talde hau. Eltzearen metafo-
ra hori hartuta, lotzen dugu eltze batean 
dauden osagai askorekin, eta eltzekoa 
egon da etxe guztietako sukaldeetan, beti 
lotu izan dugu zaintzarekin. Eltzea beti el-
karbanatu da, eta horri tiraka, taldeari El-
tzekoa jartzea otu zitzaigun».

Arangurenek dio prozesuaren ondo-
rioetako bat izan zela; alde batetik, herritar 
talde bat osatzea, perfil askoko taldea iza-
nik, eta bestetik, manifestu bat. «Manifestu 
honek gorputz ideologiko bat ematen zion, 

hau da, nondik begiratzen genuen zaintza, 
edota norantz nahi genuen bideratu. Be-
raz, manifestu hori osatu genuen eta ja-
rraian ekintza plan txiki bat sortu genuen, 
hemendik aurrera datozen urteetarako». 

Eta une honetan, zaintza burujabetzen 
ildo honetan, estrategia konpartitu bat 
daukatela dio Eltzekoa taldeko kideak, «bai 
publiko komunitarioa uztartzen duena, 
alegia, badago udaletxearen presentzia; 
eta aldi berean badaude komunitatearen 
parte diren bestelako egitasmoak ere». Eta 
hau guztia erabakitzeko eta antolatzeko, 
zaintza mahai batean elkartzen dira, bate-
tik udaletxea; eta bestetik, komunitatea eta 
Eltzekoa herritar taldea. 

Eltzekoa taldean «borondatez» elkartzen 
direla jakinarazi du Arangurenek, eta gogo-
rarazi du parte hartzea irekia dela: «Asko-
tan etortzen dira Maitelan kooperatibakoak, 
Amher Sos Arrazakeria elkartekoak, zain-
tzaile gisa lan egiten dutenak... Talde ireki bat 
da, eta hortik saiatzen ari gara lan egiten».

2023 urtera egin du salto Arangure-
nek, antolatutako Zaintza Eguna gogora 
ekarriz: «Gure funtzioetako bat da herriak 
zaintza erdigunean jartzea, sentsibilizatzea, 
zaintzaren antolaketaren inguruan informa-
tzea… eta horren harira antolatu genuen 
Zaintza Eguna». Aurtengo urterako, ordea, 
beste formatu bateko ekintzak antolatu di-
tuzte, maiatzari eta ekainari begira: Eltze-
kadak auzoetan. «Eltzekada hauen funtsa 
izango da auzoetara joatea, ez izateko dena 
zentrala, esaterako Kaxkoan. Nahi ditugu 
kontutan hartu erdigunetik kanpo dauden 
auzoak ere, hain zuzen Auzozaintza gara-
tzen ari den auzo horiek».

'Eltzekada auzoetan' ekimenarekin lan 
komunitarioa aitortu nahi du herritar taldeak: 
«bertaratutako jendearekin hausnartu eta 
egon. Era berean, indartu nahiko genuke 
auzo zain figura, nahi dugu jendea binkula-
tzea proiektura, nahi ditugu herritarrak lotu 
egitasmo horretara. Komunitatea sendo-
tzeko ekintzak egin nahi ditugu. Modu ho-

netara jendearengana heldu nahi dugu. Izan 
ere,  konturatu gara, zaintzaren inguruan ez 
dagokiola bakarrik eremu publikoari gauzak 
aldatzea; badagokio, esaterako baliabideak 
jartzea herritarrei. Baina gainontzeko herritar, 
egitasmo, elkarte, erakunde eta guzti horiei 
ere badagokie zaintzaren inguruan aldake-
tak egitea», aditzera eman du Arangurenek. 

 
Jomuga nagusiak

Hernani Burujabek zaintza arloarekin lor-
tu nahi duena da, batetik, zaintza eskubi-
de bat izatea, eta aldi berean, unibertsala 
izatea: «Gure bizitako ziklo guztian zehar 
dauzkagun behar horietara egokitzen den 
eredu bat sortu nahi dugu. Horregatik, hitz 
egiten dugu zaintza eskubide kolektiboaz, 
denoi dagokigulako zainduak izatea gure 
bizitza guztian zehar». Bestetik, zaintzaren 
aitortzan zor historiko bat dagoela diote, eta 
horrenbestez, ondorengoa aitortu nahi du 
zaintza arloak: «Emakumeek urteetan egin-
dako lan guztia. Horrekin lotuta, iruditzen 
zaigu, zaintza lanak birbanatu egin behar 
direla, izan ere, elkarrekikotasun printzipioa 
nahi dugu zabaldu. Gizonen erabateko ab-
sentzian eraikitako zaintza eredu bat dugu, 
eta guk herritar guztion artean banatuko 
den eredurantz joan nahi dugu. Belaunal-
di guztiok parte hartuko dugun eredua, eta 
komunitateak zein administrazio publikoa 
artikulatuko dituena». Horrez gain, zaintzak 
«duindu» nahi dituzte: «Oraindik asko dago 
egiteko eta Hernanin bagabiltza horretan 
buru-belarri, zaintzaile profesionalen lan 
baldintzak dignifikatzen, besteak beste». 
Eta amaitzeko, elkar zaintzeko ideia sustatu 
nahi dute, «elkarrekikotasun printzipio ho-
rrekin komunitatea indartzeko».

Amaitzeko, Hernani Burujaberen zain-
tza arloan, besteak beste, zaintzaren aitor-

tzan eta zaintzailearen lanaren duintzeko 
bidean urratsak ematen jarraituko dute, 
eta era berean, 2024rako prestatutako bi 
egitasmo azpimarratu dituzte: «udazke-
nerako Eltzekada saioak beste auzo ba-
tzuetara zabaldu nahi ditugu. Edota orain 
egingo ditugun auzo horietan sakondu eta 
beste zenbait ekintza antolatzen jarraitu. 
Eta bestetik; zaintzaren inguruko gida bat 
egin nahi dugu, tresna pedagogiko bat 
sortuz zaintzari buruz hitz egiteko, zain-
tzaren eskubideaz eta betebeharraz hitz 
egiteko. Adibidez, oso kezkatuta gaude 
etxeko langileen egoerarekin, eta horren 
inguruan nahiko genuke kontzientziazio 
lan bat egin. Horretarako tresna batzuk 
sortzeko ahaleginetan gaude».

Miren Aranguren Etxarte Eltzekoa taldeko kidea.

ELTZEKADAK AUZOETAN

HERNANI
 
Maiatzak 2  
18:30etan Elizatxoko auzo elkarte-
ko lokalaren pareko plazan: Argazki 
erakusketa, bolo txapelketa, salda eta 
tortilla.
Maiatzak 17  
18:30etan Zikuñagako auzo elkarteko 
lokalaren ondoko arkupeetan. Argazki 
erakusketa, bolo txapelketa, salda eta 
tortilla
Maiatzak 31 
18:30etan Etxeberri auzoan. Bolo 
txapelketa, salda eta tortila
Ekainak 14  
18:00etan Antziolan: Mural pintaketa 
eta omenaldi komunitarioa.

«Oraindik asko dago egiteko 
eta Hernanin bagabiltza 
horretan buru-belarri, 
zaintzaile profesionalen lan 
baldintzak dignifikatzen, 
besteak beste»
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«Energia berriztagarrien instalazio partekatuak sortu eta 
sare bat osatzeko lanean gabiltza»

Berrehundik gora bazkide ditu 
Enerhkomek une honetan, 
eta, besteak beste, pobrezia 
energetikoari aurre egiteko 
helburua du, «sektorerik 
zaurgarrienak identifikatuz eta 
lagunduz».

ENHERKOM

Herritarren bizi kalitaterako oinarrizkoa 
den energia jasotzeko eskubidea bermatu 
nahi du Enherkom komunitateak, pobre-
zia energetikoari aurre egin eta trantsizio 
energetiko eta ekologiko justu bat bidera-
tzeko. Bide horretan, Hernani Burujabe-
ren baitan, 250 bazkide ditu dagoeneko 
Enherkomek, eta hiru funtzio nagusi ditu: 
batetik, energia berriztagarrien instalazio 
partekatuak sortu eta sare bat osatzeko 
lanean ari da; bestetik, energiaren aholkula-
ritzarako bulego bat martxan du, herritarrek 
eta enpresek alor honetan dituzten zalantzei 
eta galderei erantzuteko, beti ere eraginkor-
tasun energetikoa hobetu eta energia kon-
tsumoa murrizteko xedearekin; eta azkenik, 
pobrezia energetikoari aurre egiteko helbu-
rua du, sektorerik zaurgarrienak identifikatu 
eta haiei laguntzeko. 

Herritarrak  Enherkom egiten ari denaz 
jabetzeko, komunitateko kideek eskuartean 
dituzten proiektuen nondik norakoak eman 
dituzte.
 
Energia plakak jarri zenituzten 
Zubipen. 87 etxebizitzetara iristen 
da plaka horien energia.  Proiektua 
nondik hasi zen? Zeintzuk ziren 
zuen helburuak?

Enherkomek zenbait helburu ditu, eta 
helburu horien baitan xede nagusiena da 
burujabetza energetikoaren esparrua Her-
nanira ekartzea. Helburua ez da instalazio 
berriztagarriak jartzea, baizik eta insta-
lazioa erreminta bat dela ulertzea. Lortu 
nahi dugu burujabetza energetikoa, ener-
giaren inguruko kontsumo arduratsu bat 
izatea, eta hori dena lortzeko instalazio 
berriztagarriak erabiltzen ditugu erreminta 
gisa. Adibidez, ez dauka zentzurik Zubi-
peko plaka horien energia erabiliko dute-
nek energia kontsumoa handitzea. Idea-
lena izango litzateke energiaren onuradun 
diren horiek kontziente izatea zenbat ari 
diren gastatzen, zeintzuk diren gure kon-
tsumo ohiturak eta horiek aldatzea. Ho-
rretarako energia berriztagarrien instala-
zioak beharrezkoak dira, baina nagusiki 
aipatutako helburua lortzeko. Euskal Herri 
osoan zehar plakak jarrita, gure kontsumo 
ohituretan ez badago aldaketarik, ez dugu 
hobekuntzarik egingo. 

Prozesuari dagokionez, Udalaren erai-
kin bat dela kontutan hartuta, hitzarmen 
bat sinatu dugu, eta bertan, Zubipeko 

eraikinaren erabileraren lagapena jasotzen 
da. Plaken instalakuntza, aldiz, Enherko-
meko bazkideena da. Proiektuarekin hasi 
ginenean, zoritxarrez, bidean oztopoak 
jarri zizkiguten; esaterako, proiektatuta 
geneukan instalakuntza guk nahi baino 
txikiagoa egin behar izan genuen. Sarea-
ren jabea denak, hau da, Iberdrolak, esan 
zigun sarea ez zegoela egokituta guk nahi 
genuen instalazio handia egiteko. Iberdro-
lak eskatzen zizkigun instalakuntza egi-
teko baldintza eta betebehar batzuk, eta 
guretzat ez zen bideragarria ekonomikoki. 
Beraz, planeatutakoa baino txikiagoa egin 
genuen.

Instalakuntza egiterako garaian, gu-
retzat oso garrantzitsua da zeinek egiten 
duen kontutan hartzea. Izan ere, Enherko-
men helburuetako bat da instalazio edota 
ekintzak herri mailan eta herritarrek egitea. 
Horregatik, instalazioa egiteko langileak 
azpikontratatu genituen irizpide batzuen 
baitan; Hernanikoa izatea eta proiektua 
euskaraz aurkeztea, esaterako. 
 
Esan daiteke, beraz, irizpide  
sozialak dituzuela lan egiterako 
garaian. 

Bai, hala da. Lan egingo dutenekin pertso-
nak kontratatzeko zein onuraduna nor izan-
go den erabakitzeko erabiltzen ditugu irizpi-
de horiek.
 
Aipatu duzun azken esaldiari tiraka, 
energiaren %20-25 egoera  
zaurgarrian dauden familiei  
bideratzen diozue, ezta? 

Hori da. Egia da ez daukagula baliabiderik 
jakiteko zenbat familia bizi diren Herna-
nin egoera zaurgarrian. Baina, oraingoz, 
Enherkomeko energiaren onuradunak 
dira, adibidez, etxebizitza sozialetan bizi 
diren herritarrak, edo AMHER elkarteko 
kide diren herritar batzuk. 
 
Iberdrola bezalako beste enpresa 

handien konpetentzian sartu zarete. 
Zein da Enherkomen postura? Zer 
suposatzen du honek? 

Gure postura argia da: burujabetzen es-
piritua. Gaur egun, energiarekin lotutako 
erabakiak herritarrengandik oso urrun 
daude, eta hor dago Enherkomen paper 
garrantzitsua: hernaniarroi eragiten digu-
ten erabaki horiek geroz eta gertuago ego-
teko ahalegina egitea. 

Energiaren mundu honetan, merkatu 
elektrikoa ez dago prestatuta gu bezalako 
proiektuak aurrera ateratzeko. Teknikoki 
eta burokratikoki guk nahi baino gehia-
go luzatu da, adibidez, Zubipeko insta-
lazioa. Azkenean, ez da bakarrik plakak 
instalatzea, tramitazio burokratiko handia 
dago horren atzean, eta horrek asko mo-
teltzen du prozesua. Esan bezala, gaur 
egungo merkatu elektrikoa ez dago pres-
tatua Enherkom bezalako proiektuak au-
rrera eramateko.
 
Energia bulegoa ireki zenuten 
2022an. Aholkularitza horretan, 
zeintzuk dira herritarren beharrak? 
Zertan laguntzen duzue? 

Ireki genuenetik iazko apirilera arte datu 
batzuk atera ditugu. Guztira, data horie-
tan 500 kontsulta jaso ditugu. Azkenean, 
energia bulegoa irekita dago energiari 
lotutako edozein galdera edota zalantza 
erantzuteko; izan instalazioak, izan etxeko 
eraginkortasuna. Baina errealitatea izan da 
herritarren ehuneko handi bat (%90 inguru) 
etorri dela fakturekin galduta, edota hauei 
buruzko informazio bila. Guretzat garran-
tzitsua da faktura hauei irtenbide bat ema-
tea, esan nahi dut, gutxiago ordaintzea. 
Baina, horrez gain, gure xedea da herri-
tarrak ateratzea bulegotik ahaldunduta, 
energiaren inguruko oinarrizko kontzep-
tuak jakinda. Gerora begira ere baliagarria 
izateko energia bulegora etorri izana. 
 
Herritarren beharrak aseta  

orduan? Ematen duzuen  
zerbitzuarekin pozik daude? 

Bai, esango genuke baietz. Azkenean, 
Enherkomek behar bat ikusi zuen, eta 
Udalarekin kontrastatu zuen. Une hone-
tan, herritarren beharrak asetzeko energia 
bulegoa ireki genuen. Uste dut oso harrera 
ona izan duela. 

Era berean, bulegoarekin lotuta, datu 
interesgarria iruditzen zaigu aipatzea ema-
kume gehiago etorri direla gizonezkoak 
baino. Kontrastea dago, izan ere, datuei 
erreparatzen badiegu, Enherkomen gi-
zonezkoak ari gara lanean, horrelako lan 
teknikoak gehiago daudelako lotuta gizo-
nezkoekin. Baina etxeko fakturak zaintza-
rekin lotura dutenez, emakume gehiago 
etortzen dira energia bulegora. 

Horrez gain, identifikatu dugu energia 
bulegora etortzen direnen %80a 45 urte-
tik gorako herritarrak direla. Eta horregatik, 
gazteei gonbitea egin nahi diegu energia 
bulegora etortzeko edozein zalantza argi-
tzera. Ez da fakturen inguruko aholkuak 
ematen dituen bulegoa bakarrik, energia-
ren inguruko edozein kontsulta egiteko 
etorri daitezke. 
 
Une honetan zertan zabiltzate? Epe 
laburrera begira, proiekturen bat 
eskuartean? 

Dagoeneko beste instalakuntza bat dau-
kagu eginda, kasu honetan, enpresa pri-
batuen teilatuetan. Azkenean, Enherko-
men helburua da, instalazio fotoboltaikoei 
dagokienez, Hernaniko teilatu gehienak 
modu komunitarioan ekoiztea. Horregatik, 
dei egiten diegu enpresei Enherkomekin 
kontaktuan jartzeko, modu komunitarioan 
lanketa bat egin dezaten.  

Enpresez gain, noski, herritarrentzat 
beti dauzkagu ateak irekita, eta bazkide 
egiteko aukera ere badagoela gogorarazi 
nahi dugu, 10 euroko ekarpen sinbolikoa-
rekin. Beraz, herritarrei dei egiten diegu 
Enherkomen atea jotzeko.

Enherkomen autokontsumo partekaturako lehen instalakuntza izan da Zubipekoa. 
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«Interesatzen zaigu herritarren 
kontzientzia piztea»

IXIAR MINER, IÑAKI GURRUTXAGA ETA 
ESTEBAN GARMENDIA - SAGARRETA 

Nola azalduko zenukete zer den 
Sagarreta zuen hitzetan?

Natur talde bat gara. Duela pare bat urte 
hasi ginen elkartzen interes edo kez-
ka berdintsuak genituen pertsonak, eta 
pixkanaka elkarte bat sortu dugu. Garai 
hartan Hernanin eta Ereñotzun bi talde 
sortzen ari ziren, baina ikusi genuen bai-
larako ikuspegia eman behar geniola, eta 
elkartzea erabaki genuen. Hasiera batean 
basoen egoera eta kudeaketari lotutako 
taldea zen, baina taldearekin kolaboratzen 
duen biologo batek gomendatu zigun hel-
burua pixka bat zabaltzea. Orduantxe hasi 
ginen natura eta bioaniztasuna helburu 
modura aintzat hartzen. Bioaniztasunaz 
harago, azpiegitura handien auzia ere lan-
tzen dugu, horiek sekulako eragina izan 
dezaketelako ekosisteman. 
 
Zeintzuk dira bailaran dauzkagun 
arazo nagusiak?

Basogintza politika da bat. Monolaboran-
tza egiten ari dira, batez ere eukaliptoa-
rena. Arrisku handia du horrek, zuhaitz 
horiek inbaditzaileak direlako, eta bertako 
ekosisteman sekulako kalteak sortzen di-
tuztelako. Gainera, zuhaitz horien mozke-
tak oso era bortitzean egiten dituzte, eta 
mendian sortzen duen inpaktua nabarme-
na izaten da. Ibaiarekin lotuta, egunero-
koan ikusten dugu zein egoeratan dauden 
ibai ertzak; oso esplotatuta eta erabilita 
daude, eta ibaiak berak presio handia 
dauka. Horri gehitu behar zaio kutsadura, 
plastikoak, landare inbaditzaileak... Arazo 
asko pilatzen dira bertan. Hori naturako 
elementuekin lotuta. Horrez gain, makro-
proiektuen arazoa daukagu. Parke eoliko 
bat egiten denean, esaterako, dimentsioa-
ren eta kokapenaren arabera sekulako 
eragin negatiboa sortu dezake inguruan. 
 
Sagarretatik garrantzi handia eman 
diozue kontzientziazioari. 

Hori da. Alderdi pedagogikoa lantzen ari 
gara. Herritarrekin eta herriko eskolekin el-
karlanean aritu gara, eta asko interesatzen 
zaigu jendearen kontzientzia piztea. 
  
Eskolekin lanketak egin izan  
dituzue, ezta?

Daukagun proiektuetako bat da, bai. Her-
naniko eskola guztietako ikasleak etorri 
ziren Burujabetzen Etxera, eta alderdi 
praktikoa zein teorikoa landu genituen. 
Hazitegian aritu ziren ikasleak, eta denbo-
ra baliatu genuen gure kezkak helarazte-
ko. Asmoa da hemen dauzkagun hazi ho-
riek zaindu eta gerora basoan landatzeko 
aukera izatea. 
 
Gainontzean, zer proiektu  
dauzkazue martxan?

Esan dugun modura, Iturolan bertan min-
tegi bat sortu dugu. Oso urbanoa da, 
baina aldi berean erosoa zaintzeko. Hazi 
mintegia sortzeko auzolanean egin ditugu 
prestaketa lanak, eta 3.000 hazi inguru 
landatu ditugu; horietako gehienak ha-
ritz kandugabearenak (Quercus petraea). 
Hernanin galtzear dagoen espeziea da, 
eta helburua da, dena ondo badoa, he-
rritarrekin eta ikasleekin batera mendian 
landatzea. Ibaiaren kasuan, urtero erreka 
garbiketak egiten ditugu, eta horrekin ja-
rraitzeko asmoa daukagu. Jarduera ho-
rrek, besteak beste, Erribera txiki deitzen 
diogun eremu bat ezagutzeko aukera 
eman digu. Floridako zubiaren azpialdean 
dagoen eremua da, eta bertan beste zen-
bait lanketa egin ditugu dagoeneko. 

Horiek dira martxan dauzkagun proiek-
tuetako batzuk, eta beste zenbait hemen-
dik gutxira jarriko ditugu martxan. Horrez 
gain, aipatutako gai guztiak lantzen ditugu 
hitzaldien eta informazio saioen bidez. 
 
Bioaniztasunaren arazoa ez da  
Hernanira mugatzen. Inguruko  
elkarteekin elkarlanean zabiltzate? 

Bai. Sare bat daukagu Baso Biziak izene-
koa. Gure modura bioaniztasunarekin lo-
tutako gai guztiak hartzen dituzte kontuan. 
Badakigu ingurumena ez dela konparti-
mendu estankoa, dena dagoelako erlazio-
natua. Inguruko beste talde batek zerbait 
antolatzen badu, gure taldeko kideak joa-
ten dira ikastera. Esperientziak elkarbana-
tzen ari gara elkarrengandik ikasteko. 

Sagarreta Natur Taldeak bi 

urte daramatza lanean, eta 

bioaniztasunarekin lotutako 

proiektu ugari jarri dituzte martxan.

«Udalaren ekarpena jaitsita diru 
gehiago mugituko dugu aurten»

ALEX LOPEZ - EKHILUR

«Sistema kapitalistako elementu zentrale-
tako bat da dirua, eta gure zirkuituan ezau-
garri jakin batzuk ematen dizkiogu. Guk 
jartzen ditugu nahi ditugun baldintzak». 
Horrela azaltzen du Alex Lopez Ekhilur 
kooperatibako kideak Ekhi monetaren 
funtzioa. 2022an martxan jarri zenetik 
gorakada nabarmena izan du monetaren 
erabiltzaile kopuruak, eta gaur egun era-
biltzaileen %40a da kooperatibako bazki-
de: «Erabiltzaileen aldetik espero genuen 
graduala izango zela bazkidetzarena. Ez 
dugu kanpainarik egin, baina aukera ahal-
bidetu orduko 300 bazkideren langa gain-
ditu genuen», azaldu du Lopezek. 

Datuei erreparatuta, goranzko joeran 
jarraitzen du Ekhilurrek. 2023ko memorian 
azaldu zuten 1,85 milioi euroko salmenta 
bolumena lortu zuela kooperatibak; aur-
tengo aurreikuspena, ordea, handiagoa 
da: «Hernaniko Udalak iaz baino %16 gu-
txiago jarriko du, eta %35 gehiago mu-
gituko da». Izan ere, 2.500.000 euroko 
salmenta bolumena eta 100.000 operazio 
baino gehiago izango direla pentsatzen 
dute. «Herriko ekonomian sistema garran-
tzitsu bat bihurtzeko pausoak ematen ari 
gara. Zirkuitu ekonomiko bat osatu dugu 
Ekhiarekin», gehitu du Lopezek.  

 
Hobariak izan dira arrakastaren  
gakoetako bat

Ekhia erabiltzeagatik hobariak eskaintzen 
hasi ziren iaz, eta aurten jarraipena izan 
du bonifikazio sistema horrek. Alabaina, 
2024a hastearekin batera, hobari horiek 
komertzioek eskaintzeko proposamena 
egin zien Ekhilurrek Hernaniko merkata-
riei, Udalaren ekarpena murrizteko asmoz. 
Establezimenduen %97ak onartu zuen 
proposamena, eta Hernaniko 91 komer-

tziotan daude %5 eta %15 arteko hoba-
riak: «Kontsumitzeko ohiturak aldatzea 
oso zaila da inzentiborik jarri ezean. Ba-
dakigu jende asko hobariengatik hurbildu 
dela gugana, baina, era berean, ikusten 
dugu jendearen ohiturak ere aldatzen ari 
direla», azaldu du Lopezek. 

Dena den, Ekhilurretik garrantzi handia 
ematen diote Ekhiaren alderdi sozialari. 
Horregatik, Lopezek adierazi du kanpai-
na bat jarriko dutela martxan proiektua-
ren ideologia eta asmoak ezagutarazteko: 
«Hasiera batean onura ekonomikoa duela-
ko sartzen da jendea horrelako gauzetan, 
baina onura bestelakoa ere izan daiteke; 
etikoa edo soziala, adibidez». 

 
Hazten jarraitzea helburu

Hemendik aurrera aurrerapausoak ema-
ten jarraitzea da Ekhilurren helburua.  Lo-
pezek azaldu du zirkuitu ekonomikoaren 
lanketarekin aritu direla orain arte, baina 
asmoa da zirkuitu finantzieroa ere gara-
tzea: «Masa finantzieroaren zati bat, beti 
kontrolpeko arriskuan, Hernaniko proiek-
tuetan berrinbertitzea da asmoa. Hau da, 
aberastasun hori herrian mantentzea eta 
horren zati batekin bertako proiektuak fi-
nantzatzea». 

Hernani Burujabe proiektuaren barruan 
ere helburuak finkatu ditu Ekhilurrek; hala 
nola, «Udalaren aportazioa jaisten joatea, 
Udala sistemaren barruan integratzea eta 
Hernani Burujabeko beste proiektuekin 
lankidetza bide berriak sortzea». Azken 
puntu horretan lanean aritu da Ekhilur, He-
rrilurrekin eta Henaserekin gehienbat. 

Lopezek nabarmendu du Hernanin ga-
ratzen ari diren zirkuitua Euskal Herrira za-
baltzea izango litzatekeela ideala: «Pixka-
naka herri mailan hedatzea da asmoa, gero 
probintzia mailara eta ondoren erkidegoeta-
ra. Behetik gorako erainkuntza izango da».

«Espero gabeko gorakada» izan du Ekhilur kooperatibak eta Ekhi 
monetaren erabilerak. Alex Lopez kooperatibako kideak zehaztu du 
erritmo onean jarraitzen duela bazkidetzak, eta «hazten jarraitzea» 
da orain helburua. 

Sagarretako kideak Erribera txiki inguruan egindako zuhaitz landaketan.

Alex Lopez Ekhilurren aurkezpen prentsaurrekoan.
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TXARO UNZILLA ETA  
GORKA NAVARRO - ETXEGURA

Hernani Burujabe proiektuaren barruan 
etxebizitza da beste esparrua. Lanketa 
hasi dira egiten, sentsibilizazio berezia 
sortzen duen gai honetan. Eskumen falta 
eta legediak ez ditu herritarrak gelditu eta 
Etxebizitza Mahaia sortu dute.

Hernani Burujabe sortu zenean etxe-
bizitza burujabe baten beharra ikusi zen. 
Gai potoloa eta zaila denez bilera asko 
eta asko egin dituzte bi urtetan zehar. Bi-
terin biltzen dira hilabetean bi aldiz. Txaro 
Untzilla hasieratik izan da proiektuan eta 
ongi ezagutzen du egin duten ibilbidea. 
«Gaia korapilatsua izaki, hasieratik bildu 
gara Stop Desahucios, Amher eta jubi-
latuen ordezkariak, baita norbanakoak 
ere. Irekita gaude jende gehiagok parte 
hartzera, batez ere gazteak. Gai oso sen-
tsiblea eta garrantzitsua da. Gainera lan 
polita egiten ari gara». 

Helburuen artean daude «diagnosiak 
eta promosamenak egin, proiektuak gau-
zatu, planifikatu eta salaketak aldarrika-
tzea», Gorka Navarrok aipatzen duenez. 
«Oraindik konkretatzeko dago, baina hori 
izango litzateke ortzimuga».

Hernanin Etxebizitza bulego bat za-
baltzeko asmotan dabiltza, estruktura bat 
izateko eta horretarako «pauso garrantzi-
tsu bat izan da aurten, Etxegura elkartea 
sortzea. Helburua da elkarteak Udala-
rekin hitzarmen bat lortzea, eta besteak 
beste, aipatu ditugun asmo eta helburu 
horiek elkartean zabaltzea», dio Untzillak. 

Bulegoak ez du izango funtzio klasi-
koa. Gorka Navarrok Hernani Burujaberen 
filosofiaren barruan kokatzen du. «Herrita-
rrek parte hartu ahal izango dute bulego 

horretan. Herritarren beharra detektatzea 
oso garrantzitsua da. Espazio seguru bat 
izango da, hau da, sektore zaurgarrienak 
babestuak izango dira. Abusuak detek-
tatu eta salatuko dira. Pertsona ahulei la-
guntza emango zaie eta beti erreibindika-
zio espazio bat izan beharko luke». 

'Etxebizitza eskubidea da' lema na-
gusia Txaro Untzillaren hitzetan. «Hori 
bermatzen saiatuko gara zaila izan arren. 
Horretarako, egin dugu kanpaina bat etxe 
hutsak detektatzeko eta ezagutarazteko». 

Ildo horretatik tiraka Etxegurako ki-
deek azpimarratu nahi dute etxebizitza-
ren arazoa «transbertsala» dela. «Ertz 
asko ditu. Eskuhartze integral bat behar 
da. Toki ezberdinetatik heldu behar zaio 
eskubide subjektibo bat den heinean. 
Merkatu logikatik atera behar da, jakinda 
hori lortzea oso zaila dela. Hala ere, indar-
tsu gaude eta lanean hasteko prest, behin 
elkartea eratu dugun unetik».

Kontzientziazio eta sentsibilizazio lana 
ere beharrezkoa da eta horretan azpima-
rra jarri nahi dute Etxegurakoek. «Institu-
zioek ardura badute noski, baina norba-
nakoek ere badugu. Alokatzen denean 
etxebizitza bat 1.200 eurorengatik ara-
zoan bere ardura eta erantzukizuna du. 
Alokatzera animatu behar ditugu jabeak, 
denok daukagu ardura». 

Eskuhartze integral horretan, Udalek 
eta norbanakoek askotan ezin dute gauza 
askorik egin, eskumenak ez dituztelako. 
«Baina erreibindikatu ditzakegu helbu-
ruak. Adibidez etxe zaharrak birgaitzea, 
alokairu sozialeko etxebizitzen parke pu-
blikoa handitzea, alokairuan etxebizitza 
gehiago jartzea... alokairuarekin arazo 
potentea dago. Bi gauza lotzen dira, bat 
da ia ez daudela, eta gero zer prezioetan 
dauden gutxi edo bakan horiek». 

«Etxebizitzaren arazoa 
transbertsala da eta eskuhartze 
integrala behar da»
Etxegura elkarte sortu berritik diotenez «merkatu logikatik atera 
behar du etxebizitzak».

Ibon Txoperena eta Beñat Azkargorta, EHKOMeko kideak.

IBON TXOPERENA ETA  
BEÑAT AZKARGORTA - EHKOM

«Euskal Herriko telekomunikazioetako ope-
radore publiko komunitario batean oinarri-
tutako kooperatiba integrala da EHKOM». 
Hala azaldu dute kooperatibako kide diren 
Ibon Txoperenak eta Beñat Azkargortak: 
«azpiegiturak hedatzeko lanean ari gara 
udalarekin elkarlanean, telekomunikazio 
burujabetzaren bidean». 

Telekomunikazioan aditua den koope-
ratibak argi du zein den helburu nagusia: 
arrakala digitala gainditzea, hau da, Internet 
konexio txarra duten auzo edo eremuak ko-
nexio egokia izan dezaten baliabideez hor-
nitzea. Horretarako, Txoperenak azaldu du 
zuntz optikoa jarri ahal izateko proiektuak 
gauzatzen dituztela, sarea behar duten ere-
muetan: «orain zabaltzen ari gara zuntz opti-
koa alde zaharrean, eta irrati bidezko azpie-
giturak hainbat auzotan, Santa Barbarako 
antena erabiliz. Azpiegitura horien jabetza 

publiko edo publiko-komunitarioa izanik ere, 
edozein operadorek erabili ahal izango ditu». 
Izan ere, EHKOMen ustez, telekomunikazio-
rako sarbidea oinarrizko eskubide bat da, 
baina gaur egungo errealitateak eskubide 
horiekin talka egiten duela dio Azkargortak: 
«uste dugu denok izan beharko genukeela 
aukera hori. Gaur egun ordea, oraindik ez 
da ematen, eta arrazoia da, telekomunika-
zioen merkatu honetan, oligopolio egoera 
bat dagoela. Izan ere, Espainiar estatuan, 
lau multinazionalek kontrolatzen dute mer-
katu guztia. Hauek jarduten dute errentaga-
rritasunaren arabera, hau da, errentagarriak 
ez diren guneak alde batera uzten dituzte, 
eta Euskal Herrian baserri eta auzo asko 
daude erdigunetik kanpo».  

«Telekomunikazioak gaur egun beha-
rrezko tresna» direla abiapuntu hartuta, he-
mendik aurrera emango dituzten urratsak 
zeintzuk diren elkarbanatu dute EHKOMe-
ko kideek: «Orain alde zaharreko bigarren 
fasean zentratuko gara, zuntz optikoa ber-
matzeko. Modu honetara alde zaharreko 
bizilagunek sarera sarbidea izango dute. 
Era berean, Hernani Burujaberen baitan, 
gure asmoa da Hernaniko auzo gehiagota-
ra heltzea eta diagnostiko bat egitea. Modu 
honetara, beharrak identifikatuko ditugu eta 
hauek asetzeko ahalegina egingo dugu».

«Arrakala digitala gainditzea da 
gure helburu nagusia»
Horretarako zenbait proiektu 
ditu eskuartean EHKOM 
kooperatibak; besteak beste, alde 
zaharrean zuntz optikoa jartzea.


